
 

 
 
ACTA DE SESSIÓ DE 
Ple 
 
Data i Hora  29 de març de 2016 20:00 
Lloc  Sala Ple 
Caràcter Ordinària 
Núm.  PLE2016/3 
 
PRESIDENT    l·lm.               IGNASI GIMÉNEZ RENOM 

 ASSISTENTS                         GONZÁLEZ NAVAS PEPE 
                                     MASSAGUÉ CASALS GLÒRIA 
                                     PUIG MAYOR M. ANTONIA 
                                     CANALIS ALSINA ALEIX 
                                     MARTÍNEZ ROMERO PEPA 
                                     CREUS OLIVERAS JOAN 
                                     MARMOL MARTINEZ ANA MARIA 
                                     PEREZ MOREJON DANIEL 
                                     LEIVA REYES JOSE 
                                     PAPPALARDO AGUEDA ANGELA 
                                     HOMET VENTAYOL RAFA                                      
                                     CALAF VIVES JOSEP M 
                                     REBOLLO FLIX FERRAN 
                                     RASPALL ALUJA NURIA 
                                     MOYA KÖHLER JOAN 
                                     ALAMANY GUTIERREZ ELISENDA 
                                     UYA PUIGMARTI JORDI 
                                     GRACIA GORDILLO CONXI 
                                     GARCIA FANDINO BEA 
                                     URRUTIA MASANA LIDIA 
 
SECRETARI acctal              TORRA MIRO CRISTÒFOL  
INTERVENTOR                   FERNANDEZ VILLAVERDE JOSÉ MANUEL 

 

 
 
ATÈS que hi ha el quòrum de constitució que estableix l’article 98.c) del Decret 
legislatiu 2/2003, de 28 d’abril, pel qual s’aprova el Text refós de la Llei municipal i de 
règim local de Catalunya, la Presidència declara oberta la sessió i es passa a tractar 
els diferents punts de l’ordre del dia. 
 
ORDRE DEL DIA 
1.- Actes pendents d'aprovar 
      PLE2016/2 Ordinària 23/02/2016 
 2.- Resolucions a donar compte 
 3.- Donar compte de la liquidació del pressupost 2015. 
 4.- Modificació de crèdit núm. 2/2016 
 5.- Aprovació del codi del bon govern. 
 6.- Aprovació inicial reglament del Patrimoni 
 7.- Aprovació inicial ordenança reguladora de la protecció, tinença i venda  
       d’animals 



 8.- Moció de Som de Castellar-PSC sobre l’obertura del parc de bombers, durant la  
      temporada d’estiu 
 9.- Moció d’ERC sobre senyalització polígons industrials 
10.- Moció d’ERC : Som energia 
11.- Moció d’ERC: No puc esperar 
12.- Moció de Som de Castellar-PSC en relació al preacord subscrit pels caps d’estat  
        i el  govern de la UE amb Turquia. 
13.- Moció de Som de Castellar-PSC, d’adhesió a la Declaració Universal sobre els  
       arxius 
14.- Moció de Decidim Castellar per a l’aplicació de mesures concretes que reactivin  
       l’economia social i solidaria. 
15 .- Assumptes Sobrevinguts 
16 .- Precs i Preguntes 
 
1.- Actes pendents d'aprovar 
1.- Els regidors es donen per assabentats del contingut de l’acta de la sessió de 23 
de febrer  de 2016. 
VOTACIÓ: FOU APROVADA PER UNANIMITAT 
 
2.- RESOLUCIONS A DONAR COMPTE 
Es dona compte al Ple dels Decrets l’Alcaldia núm. 157 de 19 de febrer al 263 de 18 
de març  de 2016. 
Es dona compte també dels acords de la Junta de Govern Local adoptats en 
sessions de 23 de febrer, 1, 8, 15 i 22 de març de 2016. 
La Corporació es donà per assabentada 
 
3.- DONAR COMPTE DE LA LIQUIDACIÓ DEL PRESSUPOST 2015 
VISTA la liquidació del pressupost de l’ajuntament corresponent a l’exercici 2015, 
aprovada per resolució de l’alcalde de 29 de febrer de 2016 
ATÈS que l’article 193.4 del text refós de la Llei reguladora de les hisendes locals 
estableix que de la liquidació, una vegada aprovada, ha de donar-se compte al Ple 
de l’entitat local en la primera sessió que celebri. 
L’Ajuntament Ple: 
Es dóna per assabentat de la resolució de l’alcalde núm. 189/2016, de 29 de 
febrer de 2016, per la qual s’aprova la liquidació del pressupost de l’Ajuntament de 
Castellar del Vallès corresponent a l’exercici de 2015, del següent tenor literal: 
 
“DECRET 189.- Castellar del Vallès, 29 de febrer de 2016. 
VISTA la liquidació del pressupost de l’ajuntament corresponent a l’exercici de 
2015. 
VIST l’informe de l’interventor. 
ATÈS el que es preveu a l’article 191 del text refós de la Llei reguladora de les 
hisendes locals i a l’article 90 del Reial Decret 500/1990, de 20 d’abril, pel qual es 
desenvolupa la Llei reguladora de les hisendes locals en matèria de pressupostos. 
Aquesta Alcaldia HA RESOLT 
PRIMER.- Aprovar la liquidació del pressupost de l’exercici 2015 de l’Ajuntament 
de Castellar del Vallès, que s’inclou a l’expedient i d’acord amb el resum següent: 
- Resultat pressupostari de l’exercici ...................................... 3.975.847,13 
- Romanent de tresoreria total .............................................. 9.634.239,64 
- Romanent de tresoreria, excés de finançament afectat ........... 47.379,44 
- Romanent de tresoreria per a despeses generals ................... 5.655.156,54 
 
SEGON.- Donar compte d’aquesta resolució al Ple i trametre còpia de la referida 
liquidació a l’Administració de l’Estat i a la Generalitat de Catalunya.” 
 
INTERVENCIONS 



Informa el regidor  Sr. Joan Creus,  Som de Castellar-PSC, manifestant que la 
liquidació  
del pressupost de 2015 dona resultats positius, donant continuïtat a la tendència 
iniciada en 2012.   
En el cas de 2015, a més a més i a diferència dels anys anteriors, l’ajuntament ja 
compleix amb la ràtio de deute viu que permet concertar operacions de crèdit a 
llarg termini per a finançar inversions sense necessitat de sol·licitar autorització a la 
Generalitat, tal com ja es preveia en el moment de confeccionar el pressupost de 
2016. 
Les principals xifres de la liquidació, que es pot consultar a l’expedient, són: 
- El resultat pressupostari, que reflexa la diferència entre els drets reconeguts i les 
obligacions reconegudes, és positiu per 3,9 milions d’euros. 
- El romanent de tresoreria, que mesura la capacitat de l’ajuntament de fer front a 
les seves obligacions financeres, un cop restada la provisió per deutes incobrables, 
és positiu per 5,6 milions d’euros. 
- Es compleix amb el principi d’estabilitat pressupostària, existint capacitat de 
finançament per 3,7 milions d’euros. 
- Es compleix amb el principi de sostenibilitat financera, amb una ràtio del deute viu 
del 63,30 % en relació als ingressos corrents. 
- Es compleix amb la regla de la despesa, existint un marge positiu de 133.314,29 
euros. 
Finalment, en quant a l’execució del pressupost, els ingressos s’han executat en un 
106,96 per cent, és a dir, per sobre de les previsions del pressupost, i les despeses 
en un 94,28 %.  En el cas dels ingressos cal destacar l’increment de les 
subvencions rebudes d’altres administracions, especialment de la Diputació de 
Barcelona, i la recuperació progressiva dels nivells d’ingressos per impostos en 
relació als anys anteriors a la crisi.  En relació a 2015, però, cal fer esment que la 
recaptació ha baixat un punt.  
La Corporació es donà per assabentada 
 
4.- MODIFICACIÓ DE CRÈDIT NÚM. 2/2016 
ATÈS que l’alcalde ha ordenat la incoació d’expedient d’autorització de crèdit 
extraordinari al pressupost de despeses de l’ajuntament, d’acord amb el que es preveu 
a l’article 177 del text refós de la Llei reguladora de les hisendes locals. 
ATÈS que en la tramitació de la modificació de crèdit s’ha seguit el que disposen els 
articles 8, 9 i 10 de les Bases d’Execució del pressupost. 
VISTA la memòria econòmica referida a la inversió financerament sostenible. 
VIST l’informe de l’interventor. 
L’Ajuntament Ple 
ACORDA 
PRIMER.- Aprovar inicialment la modificació de crèdit número 2/2016 del pressupost 
de l’ajuntament, d’acord amb el detall que figura a l’expedient i amb el resum següent: 

 
ESTAT D’INGRESSOS  
- Romanent de tresoreria per a despeses generals ...................... 344.349,81 
Variació de l’estat d’ingressos ................................................... 344.349,81 
  
ESTAT DE DESPESES  
- Crèdits extraordinaris ........................................................... 344.349,81 
Variació de l’estat de despeses ................................................. 344.349,81 
 
SEGON.- Sotmetre la modificació de crèdit a informació pública durant un termini 
de quinze dies comptats a partir del següent al de la publicació de l’anunci 
corresponent al Butlletí Oficial de la Província de Barcelona. 
TERCER.- Entendre definitivament aprovada la modificació de crèdit en cas que no 
es presentin reclamacions en el període d’informació pública i publicar el resum per 



capítols en el Butlletí Oficial de la Província de Barcelona, entrant en vigor una 
vegada publicada. 
 
INTERVENCIONS 
El  Sr. Joan Creus, Som de Castellar-PSC, explica la proposta tot dient que la  
modificació del pressupost té per objecte finançar, a càrrec del superàvit de 2015, 
l’expropiació d’una  zona verda del carrer Santa Elena a l’Airesol D 
Aquesta expropiació deriva de la qualificació urbanística donada pel Pla general de 
1999, de zona verda en sol urbà i la obligatorietat d’expropiació per part de 
l’ajuntament.  El propietari de la finca la havia valorat en 996.534 euros el Jurat 
d’Expropiació i l’Ajuntament en 172.174 euros, però finalment el Tribunal Superior 
de Justícia de Catalunya ha fixat el preu en 344.349 euros. 
Atès que el pressupost de 2016 no preveu aquesta despesa, es finança a càrrec del 
superàvit de 2015. 
VOTACIÓ: LA PROPOSTA FOU APROVADA PER MAJORIA ABSOLUTA, AMB EL 
SEGÜENT RESULTAT: 
Vots a favor:     DISSET  (17) dels regidors de Som de Castellar-PSC-CP, ERC i CDC 
Vots en contra:  CAP 
Abstencions :     QUATRE ( 4) dels regidors de Nosaltres Decidim Castellar  
 
5.- APROVACIÓ DEL CODI DEL BON GOVERN 
Vist el Codi Ètic, de Conducta i de Bon Govern de l’Ajuntament de Castellar del 
Vallès, que estableix els principis, criteris i instruments que permetin incrementar el 
nivell d’integritat d’aquesta Corporació de transparència en la gestió pública i la 
millora de a confiança entre la ciutadania i l’Ajuntament. 
 L’Ajuntament Ple proposo l’adopció dels següents 
ACORDS: 
PRIMER.- Aprovar el Codi Ètic, de Conducta i de Bon Govern de l’Ajuntament de 
Castellar del Vallès. 
SEGON.- Publicar el text aprovat al Butlletí Oficial de la Província i fer-ne difusió a 
la pàgina web municipal i als mitjans que es consideri adients. 
 
INTERVENCIONS 
Explica la proposta el regidor de Govern Obert Sr. Dani Pérez,  Som de Castellar-
PSC, que manifesta que des del restabliment dels primers ajuntaments 
democràtics, en la nostra societat s'han donat grans transformacions socials que 
han incidit directament en la manera de  governar, sobretot pel que fa a la relació 
entre la ciutadania i l’Administració. Vivim en una societat moderna, dinàmica i 
complexa on la ciutadania té dret a exigir a l’Administració una gestió de qualitat 
més enllà de l’estricte respecte a la llei, que ofereixi els millors serveis, que propiciï 
un clima adequat on els ciutadans i les ciutadanes puguin exercir els seus drets 
fonamentals i que contribueixi al desenvolupament personal, econòmic i social. 
En aquest context, i des de l'aposta per la bona governança aquest Ajuntament , 
compta amb un codi de conducta pels càrrecs electes amb responsabilitat de 
govern, aprovat al juliol de 2007. 
Ara , aquest equip de govern, complint el mandat de la llei 19/2014 de 
transparència i seguint amb el compromís clar i ferm que vam adquirir a l’inici del 
mandat de tenir un ajuntament amb parets i sostres de vidre, portem a 
consideració del ple el present Codi Ètic, de Conducta i de Bon Govern que inclou a 
tots els càrrecs electes i a tot el personal de l’Ajuntament.   
L’impuls d'una cultura ètica en el conjunt de l’Ajuntament passa per oferir als 
ciutadans i ciutadanes el compromís d’actuar en base a uns principis ètics i de 
conducta que configurin un pacte entre l’administració i la ciutadania. Per això, cal 
un document que reculli  els principis, les regles i els models de conducta 
desitjables per part dels membres del consistori, els treballadors i les treballadores 
de l'Ajuntament, i les empreses que tenen relació amb l’ajuntament.  



Per aquest motiu, el Codi que avui portem  a aprovació estableix quins han de ser 
aquests principis i models de conducta en relació a com governar el municipi, a 
quina ha de ser la relació entre els diferents grups municipals, com han de ser les 
conductes a l’hora d’administrar els recursos públics de l’ajuntament i com han de 
ser els serveis municipals que s’ofereix a la ciutadania, quina ha de ser la relació 
amb les empreses licitadores i entitats que presten serveis públics i la obligatorietat 
de fer públic el patrimoni dels alts càrrecs tant al principi com al final de l’exercici 
del seu càrrec. 
Per això és necessari que la vigència d’aquest Codi transcendeixi del període 
temporal dels mandats municipals i que sigui objecte de revisió periòdica, per 
adaptar-lo als futurs requeriments de l’organització i als nous contextos socials i 
econòmics. 
Hem de ser conscients, però, que l'elaboració d'un Codi d’Ètica i Bon Govern Local 
no és en si mateix garantia que les conductes desitjades es produeixen 
automàticament.  
Cal, doncs, desplegar tot un conjunt d’accions d’informació, formació i 
sensibilització en l’organització municipal i un important treball de comunicació a la 
ciutadania.  
Per això també es contempla la constitució d'un Comitè d’Ètica com a organisme 
d’assessorament, seguiment i avaluació que vetlli pel compliment del Codi.  
Per últim, donar les gràcies als grups municipals per les seves aportacions i pel 
debat que durant aquestes últimes setmanes hem tingut. Un document com el que 
portem avui a aprovació requereix del consens de tots els membres del consistori i 
aquesta ha estat la voluntat, en tot moment, de tots els que hem participat en la 
redacció del document. 
Intervé a continuació el regidor Sr. Rafa Homet, ERC, dient que el seu grup votarà 
en el sentit d’abstenir-se, no pas per no estar d’acord en la necessitat de que 
l’Administració actuí de forma transparent i amb criteris de correcció ètica, sinó 
perquè creuen que és un document poc debatut i de poc recorregut i per tant per 
un principi ètic s’abstindran. 
Per Decidim Castellar, intervé, a continuació, el regidor Sr. Jordi Uyà, que 
manifesta que avui, si tot va segons el previst, aprovarem per Ple el Codi Ètic i de 
Bon Govern que ha de regular la bona praxi política del nostre Ajuntament en el 
present i en el futur. I diem praxi política i no ètica perquè la política, en ella 
mateixa, ja hauria de comportar en la seva base una conducta ètica inqüestionable. 
Si això no ha estat així en la praxi política de les institucions democràtiques ens ha 
d’indicar que falla allò més essencial: l’esperit d’honestedat i servei que ha de 
caracteritzar bàsicament l’exercici de la funció pública. I si això falla i ara ens veiem 
obligats a redactar reglaments per a recordar-nos-ho és que el sistema en el que 
ens organitzem ha fet passar la carreta abans que els bous. El fervorós impuls per 
al progrés i el cobriment de les necessitats materials ha fet descuidar la cura de les 
actituds relacionals, la honestedat humana d’un amb un mateix i el respecte degut 
cap als ciutadans i ciutadanes als que la funció pública es deu. Ara, despresa i 
corrent, hem de tornar a fer memòria de quines han de ser les actituds nobles, allò 
de troncal que hauria de constituir la base mateixa de la política. Però vigilem amb 
omplir-nos de tot un seguit de normes i reglaments que quedaran molt ben 
endreçats i reflectits en un document vinculant però que no ens assegura que 
canviem internament l’actitud ètica de respecte bàsic que hom ha de tenir per a un 
mateix i per als altres. Ens fa pensar en aquests topalls que s’estan instal·lant en 
els carrers per evitar que correm massa mentre es segueixen fabricant cotxes cada 
dia més potents. És que realment els conductors no estem preparats per a regular-
nos per nosaltres mateixos i és només a base d’impediments que se’ns obliga a 
minorar la marxa? Que no ens passi el mateix amb l’aprovació d’aquest reglament: 
que sigui l’impediment a deixar-nos actuar com realment sentim i, en tot allò que 
no estigui estrictament reglamentat, quedi incomplert per la manca d’autoregulació 
pròpia de cadascú. No hi ha cap reglament, llei o norma que pugui substituir el 
propi criteri ètic intern de cada persona, el que adquirim en base a fer un mínim 



treball en nosaltres mateixos, en escoltar-nos i respectar-nos pel simple fet de ser 
humans i viure col·lectivament entre altres humans. 
Vist d’una altre manera, podem dir que aquest codi ètic i de bon govern és tot a 
una declaració de bones intencions d’allò que ens agradaria que fos per a tal de 
que, d’un vegada per totes, la societat lliure i democràtica en la que vivim, sigui, a 
la vegada, una societat absolutament respectuosa i on determinats comportaments 
abusius del poder no hi puguin tenir cabuda. Però, més enllà d’aquesta declaració 
de bones intencions trobem a mancar la concreció de com això es portar a terme. 
Com passarem d’una època en la que la conducta ètica en la política ha quedat 
massa cops escombrada per la cobdícia personal a una nova època en el que això ja 
no sigui així? Simplement perquè ho hem redactat en una llei de transparència i 
amb reglaments de conducta ètica? No queda prou definit en aquest reglament la 
manera concreta de com es farà aquest canvi d’actitud. Al nostre entendre no 
precisa amb prou claredat, per exemple, quins seran els compromisos personals en 
termes del abús de poder i la cobdícia econòmica, per la qual cosa entenem que hi 
manca un apartat que reguli mandats i sous de manera vinculant i compromesa. 
Posats a fer un codi ètic perquè no ho incloem tot d’una vegada? Perquè tanta 
recança en reglamentar per escrit aquells aspectes que precisament han estat els 
causants més flagrants de l’incompliment de l’ètica política: l’excessiva 
permanència en la gestió del poder i l’excessiu enriquiment en la funció dels càrrecs 
públics? 
Per descomptat que Decidim Castellar votarem a favor de l’aprovació d’aquest Codi 
Ètic. Som una formació política integrada en les Candidatures Alternatives del 
Vallès, candidatures que ja, en el seu moment i de forma espontània, vàrem veure 
la necessitat de complir un decàleg ètic de bon govern quan aquest fet es 
considerava un tant exòtic i posem en pràctica actualment la rotació de càrrecs per 
evitar la professionalització de la política. Hi votarem a favor doncs, però suggerim 
que no quedi tancat sinó obert a revisió periòdicament i, sobretot, pendent 
d’incorporar-hi les limitacions de mandat i sous, elements que, per consens, 
s’haurien d’establir més enllà de polítiques de partit, sinó en funció de l’interès 
comú. Cap por en establir deures per a poder respectar els drets. Aquesta és 
l’assignatura pendent per a assegurar una democràcia madura, honrada i estable. 
Per CDC, intervé la regidora Sra. Bea Garcia  i diu, que estem d’acord de dotar-
nos d’elements que millorin la transparència municipal, entre d’altres coses, perquè 
ho marca la llei de la transparència, però al marge de comptar amb elements 
d’aquest caire, que no deixen de ser declaracions d’intencions, criem molt més 
interessant tenir bones pràctiques de govern, per exemple, compartir amb temps 
les informacions susceptibles de treball amb el conjunt dels grups de l’oposició, 
creant comissions mixtes amb grups municipals, ciutadania, entitats i demés, 
comissions que siguin del tot operatives i decisives. Malgrat això, esperant que 
arribi aquest moment, el nostre vot serà favorable. 
En torn de replica intervé el Sr. Dani Perez, de Som de Castellar-PSC, que 
manifesta que el sorprèn que el regidor Sr. Homet  digui ara que es un document 
poc debatut, quan tots els grups, disposen del document des de fa molt temps i no 
han fet cap  aportació ni observació. 
Intervé de nou el regidor Sr. Homet,  ERC, per aclarir que el document no es que 
no estigui motivat  en contingut, sinó en el procediment seguit, afegint que la seva 
abstenció no es basa en la poca o molta participació  que hi pugui haver hagut, sinó 
que es basa en la manca d’aportació social al document des de fora de 
l’Ajuntament, el que li hagués donat una altra perspectiva. 
Finalment el Sr. Alcalde¸ manifesta que hagués estat bé que totes aquestes 
aportacions o suggeriment s’haguessin fet abans i no ara. 
VOTACIÓ: LA PROPOSTA FOU APROVADA PER MAJORIA ABSOLUTA, AMB EL 
SEGÜENT RESULTAT: 
Vots a favor:     DISSET  (17) dels regidors de Som de Castellar-PSC-CP, Decidim 
Castellar i      
                                          CDC 



Vots en contra:  CAP 
Abstencions :    QUATRE ( 4) dels regidors d’ERC 
  
6.- APROVACIÓ INICIAL REGLAMENT DEL PATRIMONI 
ATÈS que el Pla General d’Ordenació Urbana integra a nivell urbanístic els valors del 
patrimoni cultural dels elements d’interès arqueològic, historic-artistic, arquitectònic 
i del paisatge urbà per a la seva conservació i revalorització en relació a l’ordenació 
territorial i urbana, en base al Catàleg de Bens a protegir. 
ATÈS que per vetllar pel compliment i protecció dels bens incloses en el Pla Especial 
del Catàleg de Bens a protegir es convenient crear una Comissió de Patrimoni, 
òrgan eminentment tècnic, que assessori i informi sobre totes aquelles qüestions 
que afectin a la conservació i revalorització del patrimoni, i alhora aprovar un 
reglament de funcionament, 
ATÈS el que estableix l’article 49 de la Llei 7/1985, de 2 d’abril, reguladora de les 
bases del règim  local i legislació concordant, article 178.1 del text refós de la llei 
municipal i de règim local de Catalunya, aprovat per Decret Legislatiu 2/2003, de 
28 d’abril, pel que respecte a l’aprovació i tramitació d’ordenances i reglaments. 
A l’Ajuntament Ple es proposa l’adopció dels següents 
ACORDS: 
PRIMER.- Aprovar inicialment el Reglament per la creació i funcionament de la 
Comissió Municipal del  Patrimoni Arquitectònic i Arqueològic de Castellar del Vallès. 
SEGON.- Exposar l’expedient al públic durant un període mínim de trenta dies 
hàbils, a comptar de l’endemà de la publicació de l’anunci en el Butlletí Oficial de la 
Província, i tauler d’edictes municipal, als efectes que qualsevol interessat pugui 
examinar l’expedient  i/o presentar reclamacions o suggeriments. En el cas que no 
es presentes cap al·legació o reclamació l’acord inicial adoptat per l’Ajuntament en 
Ple esdevindria definitiu a tots els efectes. 
 
INTERVENCIONS 
El  Sr. Pepe González, Som de Castellar-PSC, explica la proposta, tot aclarint que 
ja s’ha fet arribar a tots els grups polítics una darrera correcció del text que es 
sotmet a aprovació, que només tenia per objecte uniformitzar la denominació de la 
comissió que es vol crear que serà Comissió Municipal de Patrimoni. 
Una vegada aprovat pel ple el Catàleg del bens a protegir, i a l’espera de 
l’aprovació definitiva per part de la Generalitat, proposem  la creació de la Comissió 
Municipal de Patrimoni. 
El seu objectiu és la defensa a nivell urbanístic dels valors del patrimoni cultural, 
dels elements d’interès arqueològic, historicoartístic, arquitectònic i del paisatge 
urbà per a la seva conservació i revalorització en relació a l’ordenació territorial i 
urbana, en base al Catàleg de Bens a protegir. 
La gestió d’aquest objectiu pretenem que sigui oberta i participativa, per això 
proposem que formin part, a part de representants dels grups municipals i els 
tècnics responsables de la matèria  

- Tres persones vinculades al Patrimoni, proposades pel Ple  
- Un representant del COAC i del CAATEEB. 

 
També preveu el reglament la possibilitat d’establir col·laboracions puntuals amb 
entitats culturals, entitats ciutadanes, associacions de veïns, botiguers, etc. I /o 
persones relacionades amb diversos camps, en funció del contingut dels  temes 
objecte a tractar.  
També es podrà demanar la presència d’altres tècnics interns o externs.  
Per ERC intervé la regidora Sra. Núria Raspall, que manifesta que el vot del seu 
grup serà favorable perquè entenem que aquesta Comissió pot fer molt bona feina 
pel patrimoni de Castellar i perquè és una oportunitat per posar en valor tot aquest 
patrimoni arquitectònic, arqueològic i paisatgístic que tenim. 



Només demanaríem que les 3 persones vinculades al Patrimoni, tal com deia el 
Regidor, siguin de consens entre els partits i que si algun partit sense representació 
al Consistori es volgués afegir a la Comissió, sempre en tingués la oportunitat   
Per part de CDC la regidoria Sra. Bea García,  diu que ens sembla de tot 
necessària la creació d’aquest reglament, esperem que es posi en marxa el més 
aviat possible i que no ens passi com en altres casos que no es tingui en compte els 
col·lectius que habitualment treballen des del silenci però amb molt bones 
practiques, com l’arxiu històric o la plataforma pel patrimoni de Castellar. Per això 
el nostre vot serà favorable. 
En torn de replica, el regidor Sr. Pepe González,   diu que no hi ha cap 
inconvenient en que puguin intervenir en la Comissió els grups polítics sense 
representació. 
Finalment el Sr. Alcalde, diu que consti en acta la proposta feta pel grup d’ERC. 
VOTACIÓ: FOU APROVADA PER UNANIMITAT 
 
7.- APROVACIÓ INICIAL ORDENANÇA REGULADORA DE LA PROTECCIÓ, 
TINENÇA I VENDA D’ANIMALS. 
ATÈS que es creu convenient regular en una nova ordenança el règim de protecció, 
tinença i venda d’animals al nostre municipi, que doni satisfacció a les creixents 
demandes socials de conscienciació al tracte digne dels animals i de 
responsabilització de la seva tinença, en benefici d’una millor convivència. 
Vistos els articles 49 de la Llei 7/1985, de 2 d’abril, reguladora de les bases del 
règim local i legislació concordant,i articles 178.1 del tex refós de la Llei municipal i 
de Règim Local de Catalunya, aprovat per Decret Legislatiu 2/2003, de 28 d’abril. 
A l’Ajuntament Ple es proposa l’adopció dels següents 
ACORDS: 
PRIMER.- Aprovar inicialment la ordenança reguladora de la protecció, tinença i 
venda d’animals. 
SEGON.- Exposar  l’expedient al públic durant un període mínim de trenta dies 
hàbils, a comptar de l’endemà de la publicació de l’anunci en el Butlletí Oficial de la 
Província, i tauler d’edictes municipals, a l’efecte de que qualsevol interessat pugui 
examinar l’expedient i/o presentar reclamacions o suggeriments. En el supòsit de 
que  no es presentés cap al·legació o reclamació, l’acord inicial adoptat per 
l’Ajuntament Ple esdevindrà definitiu a tots els efectes  
 
INTERVENCIONS 
El regidor Sr. Aleix Canalis,  Som de Castellar-PSC, explica la proposta i diu que 
avui portem a la consideració del Ple l’aprovació inicial de l’ordenança reguladora de 
la protecció, tinença i venda d’animals de Castellar del Vallès. Aquesta nova 
ordenança ve a substituir  la que actualment teníem vigent i que d’uns anys ençà 
presentava certes mancances degudes bàsicament als canvis de les legislacions 
sectorials que l’afectaven, així com també a una sensibilitat major per part de la 
ciutadania al voltant de la preservació de la salut i el benestar animal. 
Aquests canvis van provocar que ara gairebé fa un any, encara en l’anterior 
legislatura, es comences a treballar aquest nou document que ha de ser una eina 
útil per gestionar el dia a dia, de les mil incidències relacionades amb animals, 
bàsicament de companyia, que tenim a la nostra vila. 
Segons l’última actualització censal realitzada, en l’actualitat a la nostra Vila hi ha 
registrats gairebé 2500 gossos i més de 200 gats. Som conscients que aquestes 
dades només reflecteixen una part de la realitat i que encara queda molt treball per 
fer per poder tenir censada la totalitat de la població d’animals realment existents. 
Però no és menys cert, que durant els darrers anys s’han realitzat importants 
esforços i campanyes de sensibilització (I duarnt els propers mesos se’n faran 
encara més), per tal de fer veure als propietaris la necessitat de registrar els seus 
animals. 



Com deia, els darrers anys s’ha comprovat l’existència d’un augment de la 
sensibilitat social per la protecció i la defensa dels éssers vius, en general, i dels 
animals més propers a les persones.  
Tot i que tothom té el dret a gaudir dels animals i amb els animals i el deure de 
protegir-los, d’acord amb l’art. 45.2 de la Constitució espanyola i el Decret 
Legislatiu 2/2008, en ocasions, la manca de responsabilitat d’alguns propietaris 
d’animals ha provocat problemes de convivència entre les persones i  els animals. 
També l' inquietud social generada per atacs a les persones i a altres animals per 
part de gossos amb especial agressivitat, i la tendència de la ciutadania d’adquirir 
animals de fauna no autòctona per conviure, recomana regular els aspectes 
corresponents als gossos considerats potencialment perillosos i als animals exòtics. 
Així doncs, tenint present que els animals són bens jurídics que han de ser 
protegits per les persones i els poders públics, aquesta ordenança municipal 
reguladora de la protecció, tinença i venda d’animals, adequa el seu contingut a la 
vigent normativa en matèria de protecció dels animals a Catalunya, i es focalitza en 
la voluntat: 
• d'encaminar-se cap a l'assoliment de la màxima protecció i benestar dels animals 

de la vila i la millor convivència entre humans i animals que preservi la salut, la 
tranquil·litat i la seguretat de les persones i els animals.  

• de dirigir les accions necessàries per a fomentar la tinença, criança i venda 
responsable dels animals per parts dels ciutadans/es,  

• de vehicular actuacions educatives formals i no formals adreçades a potenciar el 
respecte envers els animals,  el coneixement de la problemàtica dels animals 
perduts o abandonats i la importància de l'acolliment i adopció.  

• de fomentar l’augment de la participació ciutadana en la defensa i protecció dels 
animals. 

Amb aquesta ordenança queda reflectit de nou que tenir animals comporta 
obligacions per a la persona propietària o posseïdora, el coneixement de les quals 
es converteix en un element perquè els qui ho pretenguin, valorin i sospesin la 
decisió i importància de fer-se càrrec d’un animal. 
Finalment, és important recordar que tothom té el deure de complir les normes 
contingudes en aquesta ordenança i de denunciar els incompliments que presenciï o 
dels quals tingui coneixement cert. L’Ajuntament atendrà les reclamacions, les 
denúncies o els suggeriments de les persones i exercirà les accions que en cada cas 
s’escaiguin.  
Per acabar, voldria agrair el treball que s’ha realitzat des de dins i fóra d’aquesta 
casa, l’Ajuntament, per tal que avui aquest document arribi al plenari amb un 
amplíssim consens en relació al seu contingut. Per una banda, als tècnics 
municipals els Joans, la Marcel.la, l’Alba, el Chus i també l’infatigable Sebastià  que 
han esmerçat hores, coneixements i molts esforços per posar en ordre les idees de 
tots plegats i la legislació vigent, no sempre fàcils d’interpretar. Als grups 
municipals per la seves, sempre actives i constructives aportacions. I per últim, a 
les entitats de defensa dels animals, especialment ADA, que exercint de “lobby de 
pressió” en positiu, ha aportat els seus coneixements i experiència perquè el 
document que avui finalment aprovarem, sigui millor que l’esborrany inicial amb 
que vam començar a treballar. 
Per ERC el regidor Sr. Josep M Calaf,  exposa que des del 5è esborrany inicial fins 
al 9è esborrany final hi ha hagut un llarg camí de reunions, diàlegs i consens. Un 
camí llarg que ha modificat, fins i tot el mateix títol. Allò que Inicialment es titulava 
Ordenança Reguladora de la Tinença d’Animals Domèstics ha acabat sent 
Ordenança Reguladora de la Protecció, Tinença i Venda d’Animals. 
Aquesta ordenança que considerem modèlica en molts aspectes, no pot ignorar el 
passat ni pot assegurar el futur dels animals. Però ens concedeix la possibilitat de 
superar el passat i afrontar el futur amb millors garanties. Si més no, es una eina 
que si utilitzem incansablement i interpretem adequadament ens permetrà actuar 
eficaçment a favor d’aquells essers que de l’únic que se’ls pot acusar es mantenir 



sempre lleialtat encara que hagin rebut un tracte injust per part dels seus 
propietaris.  
Es obvi que el resultat de la nova ordenança és deu al treball i al consens de totes 
les formacions polítiques. Totes hi han fet aportacions honestes i renuncies 
importants. Han estat moltes reunions, les necessàries per arribar a un acord 
compartit. Cosa que valorem i desitgem que es repeteixi en altres casos. 
Però deixeu-nos que atorguem un mèrit indiscutible a Ada i, especialment, a la seva 
presidenta Isabel Martínez. Ada és l’entitat castellarenca de defensa dels animals 
que, amb molta diferencia, es la més activa a Castellar. La seva experiència, el seu 
coneixement, la seva activitat de camp, la seva capacitat de mobilització i actuació 
han aportat les claus per aconseguir una ordenança, participativa, equilibrada, 
progressista i moderna. 
Permeteu-nos, finalment, dues cites. Una és de Mahatma Gandhi: 
“Un país, una civilització, es pot jutjar per la forma en com tracta els seus animals.” 
L’altre és del filòsof alemany Arthur Schopenhauer 
“L’home ha fet de la Terra un infern pels animals.” 
Parodiant, aquesta Ordenança es un petit pas per nosaltres però un gran pas pels 
animals. 
Per Decidim Castellar, la regidora Sra. Conxi Gràcia,  exposa que la protecció 
animal a Espanya ha millorat en matèria penal, però continua sent desigual i injusta 
depenent d'on es resideixi. I és que el maltractament animal a casa nostra no 
compta encara amb una llei marc clara i homogènia que empari els animals en tot 
el territori estatal. Sí que existeixen, en canvi, 17 maneres diferents de legislar: 
una per cada comunitat autònoma. A més, cada Ajuntament té les seves pròpies 
ordenances municipals en la matèria, com és el cas de Castellar del Vallès. Aquest 
inconnex panorama fomenta que hi hagi grans desigualtats entre territoris i que el 
que està permès a Madrid o València, per exemple, sigui un delicte a Barcelona. 
Precisament, Catalunya és, amb diferència, la comunitat espanyola més avançada 
en protecció animal. La normativa catalana prohibeix, entre d'altres, el sacrifici 
d'animals abandonats, les mutilacions com talls d'orelles i cua per estètica racial i la 
seva exhibició als aparadors. A l'extrem oposat es troben la resta de comunitats, 
que sí permeten el sacrifici d'animals abandonats si ningú els reclama en un termini 
de temps determinat. 
L'Observatori Justícia i Defensa Animal , amb motiu de la convocatòria a les 
Eleccions Generals del passat 20 de desembre, va elaborar un informe en el qual 
analitzava les mesures en defensa dels animals que proposaven els diferents 
programes electorals dels principals partits polítics. Com a principal conclusió de 
l'informe cal destacar que el pes de la defensa dels animals en els programes 
electorals és significativament creixent , aconseguint cotes que suposen importants 
i històrics avenços en aquesta matèria. La història de l'ordenança municipal a 
Castellar n'és un exemple segons la nostra opinió. Data del 1992 amb les posteriors 
modificacions del 2002, del 2010 i l'actual, que prova que hi ha hagut una 
sensibilitat, cada vegada major, per la qüestió animalista. Recentment segurament 
que aquest tema ha estat més d'actualitat per la feina que desenvolupa l'Associació 
de Defensa Animalista a Castellar. 
En el cas de l'ordenança que ens ocupa i per no repetir les paraules dels regidors 
d'altres partits polítics creiem que tant en la forma com en el contingut s'ha pogut 
aprofundir amb els diversos agents implicats en la qüestió. L'equip de govern va 
adquirir el compromís de treballar en una taula rodona amb els diferents partits 
polítics, agents socials i policia i pensem que el resultat de les diverses sessions a 
què hem assistit és francament positiu. 
Al llarg d'aquest procés hem volgut posar èmfasi en la tasca més pedagògica i la 
vessant més ciutadana de l'ordenança, fet que posa de manifest que un cop 
aprovat el document, les accions que se'n derivaran hauran de ser constants i 
persistents en el temps; com ara les inspeccions, la difusió de la tipificació 
d'infraccions i l'aplicació de la política de sancions. És per tot això que el nostre vot 
serà favorable. 



Per CDC pren la paraula la regidora Sra. Bea Garcia,  per dir que agraeix la bona 
predisposició del regidor Sr. Aleix Canalis i alhora la bona feina feta per la tècnica 
responsable de l’àrea, dient que s’ha treballat molt amb la representant d’Ada, 
Isabel, i ja només escoltant a les persones que treballen a diari en la tinença 
responsable d’animals que com podem avançar i conèixer la problemàtica 
responsable diària de la nostra Vila. 
Ara tenim una bona eina de treball, però ens cal saber i voler utilitzar-la com cal en 
el dia a dia de la nostra Vila, és per això que el nostre vot serà favorable. 
VOTACIÓ: FOU APROVADA PER UNANIMITAT 
 
8.- MOCIÓ DE SOM DE CASTELLAR-PSC SOBRE L’OBERTURA DEL PARC DE 
BOMBERS DURANT LA TEMPORADA D’ESTIU 
Castellar del Vallès gaudeix d’un entorn natural privilegiat. El 83% de la superfície 
del seu terme municipal és àrea forestal i agrícola i el 30% forma part del Parc 
Natural de Sant Llorenç del Munt i Serra de l’Obac. 
La gran massa arbòria de que disposa el municipi, les especials condicions 
meteorològiques que s’han registrat durant els darrers mesos,m amb una escassa 
pluviometria i unes temperatures per sobre de la mitjana, afegit als efectes encara 
evidents de la ventada del desembre de 2014, han fet que el risc d’incendi sigui 
especialment elevat aquest estiu. 
L’any passat vam sol·licitar i obtenir la inclusió del Parc de Bombers Voluntaris de 
Castellar del Vallès a la campanya forestal d’estiu. 
Malgrat que el risc d’incendi era igualment elevat a causa de la gran quantitat 
d’arbres caiguts durant la ventada del desembre de 2014, el resultat d’aquesta 
mesura va ser molt satisfactori ja que no es van produir incendis d’importància i el 
que es van registrar es van poder solucionar amb rapidesa. 
L’Ajuntament Ple 
ACORDA: 
PRIMER.- Reclamar  a la direcció general de Prevenció, Extinció d’Incendis i 
Salvaments de la Generalitat de Catalunya la inclusió del Parc de Bombers 
Voluntaris de Castellar del Vallès a la campanya forestal d’estiu per garantir que 
estigui obert tots els dies. 
SEGON.- Fer arribar aquesta petició al Conseller d’Interior, Honorable Sr. Jordi 
Jané Guasch i al director general de Prevenció, Extinció d’Incendis i Salvaments, Sr. 
Juli Gendrau Farguell. 
 
INTERVENCIONS 
Explica la proposta el regidor Sr. José Leiva, que llegeix el text de la moció. 
Per ERC, intervé el regidor Sr. Rafa Homet, per dir que el nostre vot evidentment 
serà favorable, i aprofitem per a fer un reconeixement  a la tasca dels bombers 
voluntaris de Castellar, per als quals només tenim paraules d’agraïment. 
Aprofitem també per a recordar que l’actual plantilla de bombers voluntaris de 
Castellar no és suficient per a cobrir l’obertura del parc tot l’estiu i que, per tant, es 
veuen obligats a demanar el suport de companys i companyes voluntàries d’altres 
poblacions. Demanem, doncs, al grup de govern que acompanyi al parc de Castellar 
en tot el que calgui per a que amb la nova convocatòria de 350 places de bombers 
voluntaris convocada pel Departament, més persones de Castellar accedeixin al cos 
i permetin tenir la plantilla suficient quan acabin la seva formació. 
Voldríem també seguir la tònica de l’actual grup de govern de demanar-nos a les 
altres formacions polítiques de l’Ajuntament que fem servir les nostres habilitats 
polítiques per a aconseguir coses en favor dels interessos del municipi. Qüestions a 
les quals, com no podria ser d’altra manera, nosaltres responem molt 
favorablement. Doncs bé, ens atrevim a demanar a Som de Castellar-PSC que 
demostri les seves habilitats polítiques no demanant a altres administracions que 
facin coses, sinó fent coses. Coses que l’Ajuntament de Castellar pot fer, que hauria 
de fer i que, de fet, ja estan fent altres ajuntaments amb molts menys recursos 
tècnics i econòmics. Accions com ara ajudar a la prevenció de grans incendis 



forestals amb polítiques actives de prevenció de grans incendis forestals. Polítiques 
que van més enllà de la protecció passiva de les franges perimetrals i allò que 
mana la normativa. Parlem d’ajudar a la reintroducció de conreus per a aconseguir 
un paisatge en mosaic, de la introducció de ramats de pastura a franges 
perimetrals o del foment de la biomassa forestal com a eina de gestió del bosc. Que 
ja fa massa anys que toca. 
En tot cas, tenir sempre present que l’extinció és la resposta, no la solució. 
El Sr. Alcalde,  pren la paraula per dir que s’esta satisfet de la feina feta pels 
bombers, i que pren nota de la nova normativa sobre el cos de bombers voluntaris. 
VOTACIÓ: FOU APROVADA PER UNANIMITAT 
 
9.- MOCIÓ D’ERC SOBRE SENYALITZACIÓ POLÍGONS INDUSTRIALS 
Un dels problemes detectats pel que fa a la mobilitat i visibilitat dels nostres 
polígons es la manca de senyalització.  
Des d’ERC proposem aquest projecte sobre les actuacions a realitzar per tal de 
millorar i sol ventar aquest problema i millorar la imatge exterior dels nostres 
Polígons. 
Una bona senyalització permetrà la identificació i localització de totes les empreses 
ubicades als Polígons, així com establir itineraris d’accés mes fàcils i eficients, tant 
interns com dels accessos des de l’exterior. 
Aquesta visibilitat ha de respondre en gran mesura als clients, proveïdors, camions 
de mercaderies, per que tinguin fàcil identificació i localització  del seu destí, tant 
en les entrades als polígons com  la ubicació de les empreses de referència. 
Una vegada establerta la identificació i localització de cada industria, es definirà en 
un directori general. 
Aquest directori , estarà ubicat en un cartell general, situat estratègicament en un 
espai de fàcil accés i que permeti la parada de vehicles per una millor visualització. 
S’estudiarà la possibilitat d’incorporar codis QR que es dirigeixin al geoportal.  per 
aconseguir un millor servei i localització de les empreses.  
Caldrà assegurar que existeix un itinerari fluid per arribar a les empreses referents, 
així com disposar d’estacionaments, tant per turismes com per camions. Això ens 
obliga a realitzar una millora de mobilitat interna del Polígon, establint uns itineraris 
principals, noves senyalitzacions tant horitzontals com verticals, que permetin una 
millora en els fluxos circulatoris existents. 
Serà necessari crear una imatge corporativa, amb la finalitat de ser identificats de 
manera immediata i inequívoca, a mes de consolidar una marca que serà el 
referent dels nostres Polígons, i al hora dinamitzarà i personalitzarà el nostre teixit 
industrial. Aquesta imatge estarà present a tota la informació referida als Polígons. 
El el Grup Municipal d’ERC, presenta aquesta moció, i demana que es debatin i 
passin a aprovació del Ple els següents 
ACORDS. 
PRIMER.-  Impulsar conjuntament amb ASEMCA, un Pla de senyalització dels 
polígons industrials de Castellar per tal de millorar la mobilitat i la seva visualització 
i per tal de garantir una ràpida i eficient identificació i localització. 
SEGON.- Crear una imatge corporativa, que identifiqui de manera immediata e 
inequívoca els nostres Polígons. Aquesta imatge serà incorporada a tota la 
documentació relativa als mateixos. 
TERCER.- El Pla  que haurà de ser compartir, contemplarà el seu finançament, les 
aportacions públiques i privades, i les possibles subvencions. 
 
INTERVENCIONS 
Explica la proposta el regidor Sr. Ferran Rebollo, que llegeix la proposta 
Intervé el regidor Sr. Pepe González, dient que s’han mantingut moltes reunions, 
manifestant que la voluntat de l’equip de govern és votar a favor de la proposta, 
encara que no comparteixin tota la diagnosi que fa ERC de l’actualitat dels polígons, 
però que al marge del preàmbul de la moció es votaran favorablement els tres 
punts sotmesos a votació. 



Intervé a continuació per Decidim Castellar, la regidora Sra. Elisenda Alamany,  
que manifesta que vagi per endavant que des de Decidim no estem en contra de 
millorar la senyalització dels nostres polígons industrials, ja que estem a favor de 
qualsevol iniciativa que permeti millorar la mobilitat d'una zona i reduir els temps 
dels desplaçaments i les emissions de gasos contaminants. 
Tampoc estem en contra que es creï una imatge corporativa dels nostres polígons 
industrials. Però pensàvem, tal com quedava el redactat inicial, que tot això no ho 
havia de fer l'Ajuntament de forma unilateral. Ens demanàvem quin era el paper de 
l'Associació d'Empresaris ASEMCA i si aquests ens havien d'ajudar a finançar totes 
aquestes propostes. En definitiva, aquestes preguntes i dubtes sorgien perquè no 
creiem en un model on l'administració s'ha de dedicar a fer publicitat d'empreses 
privades. 
Trobàvem a faltar concreció en el cost, en els agents, en el com i el quan d'aquesta 
iniciativa. També trobàvem a faltar tenir en compte documents i precedents 
existents, com el Pla de Mobilitat, o que per exemple en algunes entrades al polígon 
el directori d'empreses que proposen ja existeix. 
Crèiem que parlar dels polígons és parlar de millorar l'accessibilitat a aquest en 
transport públic o bicicleta per als treballadors, o d'incentivar la investigació i el 
desenvolupament a les empreses existents per a millorar la seva rendibilitat i 
competitivitat, o de promoure la creació de noves idees de negoci i de treball. 
No obstant això, avui ha arribat una proposta que modifica la versió inicial on es 
parla d'un finançament mixt i de la recerca de recursos d'altres administracions. No 
sabem si estem proposant, novament, una duplicació d'esforços ja que el geoportal 
està en marxa i des del Pla General aquesta localització transversal i general ja es 
contempla. El nostre vot fins fa una hora, quan hem sabut la modificació anava en 
el sentit de l'abstenció. 
Ens hauria tingut més temps per valorar la proposta. No obstant això, hi haurà 
temps per veure el recorregut real que donem a aquesta iniciativa.  
Per tots aquests motius, acabarem votant-hi a favor. 
El Sr. Alcalde,  afegeix que el factor decisiu per millorar  la competitivitat dels 
polígons és una bona connexió amb les xarxes de comunicació bàsiques, i no pas el 
preu del sol. 
VOTACIÓ: FOU APROVADA PER UNANIMITAT 
 
10.- MOCIÓ D’ERC: SOBRE ENERGIA SOSTENIBLE  I SOCIALMENT 
RESPONSABLE 
Que vol dir energia sostenible i socialment responsable? 
Un dels paràmetres més determinants a l’hora de contractar energia per part del 
consistori és el cost econòmic. Certament aquesta és una dada important sobretot 
tenint en compte la limitació de recursos que, com a conseqüència de la crisis 
iniciada el 2008, tenen quasi tots els ajuntaments. Però precisament aquesta llarga 
i persistent crisis ha acabat penalitzant durament amplis col·lectius de la població 
provocant-ne l’exclusió social d’una part. Els efectes s’han concretat en 
l’anomenada pobresa energètica que impedeix a molts ciutadans fer front als 
pagaments dels rebuts provinents del seu consum energètic.  
Nosaltres entenem que, sense desestimar el cost econòmic de l’energia, cal aportar 
altres consideracions en la valoració dels contractes energètics. Un requeriment que 
cal introduir i valorar com a essencial és que l’origen de l’energia contractada sigui 
totalment provinent de fonts renovables. Aquesta és una condició indispensable si 
pretenem actuar amb eficàcia i amb rapidesa contra el canvi climàtic. El segon 
element essencial, retorn social o socialment responsable, que ha de figurar en els 
plecs de condicions per contractar energia és el compromís que l’empresa 
concessionària adquireix en fer front als casos de pobresa energètica. Retorn social 
també implica lluitar decididament contra el fenomen conegut popularment com de 
portes giratòries. En aquest cas també cal introduir alguna clàusula en els plecs de 
condicions per afavorir aquelles empreses comercialitzadores o distribuïdores que 



no tenen casos de polítics ex-ministres que s’incorporin com a assessors a la 
companyia. 
Compliment de la Moció del Canvi Climàtic aprovada en el Ple del 26 de gener 
En el passat Ple del més de gener el grup municipal Som de Castellar va presentar 
una moció que demanava donar suport a la Declaració de Paris relativa al canvi 
climàtic i instar a les administracions a donar suport i recursos per lluitar contra 
aquest gran repte del segle XXI.  
El suport a aquella moció va ser per unanimitat de tots els grups del consistori. 
En base a aquella moció i la seva acceptació màxima creiem que la moció que avui 
presentem pot ajudar decididament a aquell propòsit ja que el que es pretén es 
contractar energia provinent únicament de fonts renovables. 
Lluita contra les portes giratòries 
Optar per una energia sostenible i amb retorn socialtambé téla pretensió de lluitar 
clarament contra les anomenades portes giratòries. 
El fenomen conegut popularment com de portes giratòries funciona amb molta 
freqüència a la política espanyola. De fet, des dels governs de Felipe González, José 
María Aznar y José Luis Rodríguez Zapatero, bona part dels ex-ministres ingressen 
com a consellers en les empreses energètiques que, paradoxalment, han estat 
privatitzades, per acció o consentiment, pels governs dels quals han format part. En 
la majoria dels casos, els candidats no tenen els coneixements necessaris ni la 
formació adequada per formar part de consells d’administració d’empreses 
energètiques i, per això mateix, no sembla justificable la quantia dels sous que 
perceben. 
De fet el Parlament Europeu ha aprovat recentmentinvestigar l’ús de les 
anomenades portes giratòries per part d'exministres d’ estats membres de la 
Unió Europea en els consells d'administració de grans empreses energètiques i 
l'existència de "pràctiques oligopolítiques" per part d'aquestes. 
En la mesura que els ciutadans apostin per opcions com les proposades es redueix 
la possibilitat que el fenomen de les portes giratòries vagi augmentant. 
És més car el kw si es contracta energia atenent principalment a l’energia 
sostenible i amb retorn social? 
La contractació d’energia sostenible i amb retorn social té molts aspectes que val la 
pena de valorar. Com, per exemple, el polític (lluita contra les portes giratòries), el 
social (companyies o empreses que afrontin amb recursos, sensibilitat i interès 
aquest aspecte) i la sostenibilitat de l’energia que subministren. Però en el cas que 
només es vulgui fer una valoració exclusivament econòmica val la pena recordar 
que actualment en el mercat hi ha companyies que responen als anteriors 
requeriments sense que el preu per kwsigui més car que la resta de companyies 
elèctriques. No obstant aquesta es una qüestió que no ha de ser essencial en la 
contractació dels servei. 
Possibilitat de beneficis socials 
Alguns Ajuntaments que ja han fet el pas de contractar l’energia elèctrica amb 
empreses amb energia sostenible i retorn social disposen d’acords que possibiliten 
ajuts amb usuaris amb dificultats per fer efectiu el pagament de rebuts. La 
implicació social d’aquestes tipus d’empreses permet afrontar la lluita de la  
pobresa energètica amb més possibilitats d’ajuda que les companyies tradicionals. 
Les situacions extremes en que algunes persones tenen dificultats per fer front als 
pagaments derivats de l’ús d’energia elèctrica, especialment a l’hivern, tenen més 
possibilitats de trobar solucions amb aquestes empreses. En alguns casos s’han 
acordat solucions, amb la implicació dels Ajuntaments respectius,que permeten 
atenuar o eliminar les situacions més greus. La seva predisposició en ajudar i 
col·laborar, amb les persones afectades,permet sovint trobar solucions 
imaginatives. Una de les formes d’ajuda es anar, de manera gratuïta, al domicili de 
l’afectat i fer un informe de la manera de reduir la despesa energètica. Fer 
pagaments a terminis o que sigui l’Ajuntament qui li faci un tracte econòmic 
especial són possibilitats que es poden tractar en el marc de la col·laboració entre 
les tres parts. 



Té costos econòmics el canvi de proveïdor d’energia elèctrica? 
No hi ha costos econòmics pel que fa a canvi de subministrador d’energia elèctrica. 
Oportunitat per abordar el compliment de la Llei 24/2015 
L’article 6.1 de la Llei 24/2015 relativa a Pobresa Energètica diu “Les 
administracions públiques han d’establir els acords o convenis necessaris amb les 
companyies de subministrament d’aigua potable, de gas i d’electricitat per a 
garantir que concedeixin ajuts a fons perdut a les persones i unitats familiars en 
situació de risc d’exclusió residencial o els apliquin descomptes molt notables en el 
cost dels consums mínims.” Sembla que, de moment, aquests ajuts els suporten 
únicament els ajuntaments. O almenys això es el que és desprèn de la nota de 
premsa del 3 de març del 2016 del Consell Comarcal del Vallès Occidental. En 
aquesta mateixa nota també es formula la petició que les subministradores destinin 
un 2% de la seva facturació a un fons per afrontar la pobresa energètica. 
Es evident que la solució del problema recau més en les companyies distribuïdores 
que en les comercialitzadores. Però, en qualsevol cas, aquestes empreses són les 
millors posicionades per afrontar aquest requeriment ja que fa temps que donen la 
possibilitat a que els seus cooperativistes i socis, voluntàriament, facin aportacions 
extres, establertes per la companyia, que tenen com a destí afrontar aquest tema. 
En aquest sentit aquestes empreses ja disposen d’un fons per abordar, totalment o 
parcialment, la demanda dels ajuntaments i, tanmateix ja tenen redactats uns 
convenis marc per eradicar la pobresa energètica. 

MOCIÓ SOBRE ENERGIA SOSTENIBLE I AMB RETORN SOCIAL 
ATÈS que l’energia sostenible permet beneficis immediats i d’importància pel que fa 
al canvi climàtic. 
ATÈS que l’energia sostenible i amb retorn social no persegueix finalitats lucratives i 
s’implica en els aspectes socials de la població amb risc d’exclusió residencial. 
ATÈS que l’energia sostenible i amb retorn social pot possibilitar algunes avantatges 
pel que fa al tractament de la pobresa energètica i per tant té uns continguts molt 
més socials que les companyies elèctriques de la competència. 
ATÈS que contractar l’energia sostenible i amb retorn social no significa un cos més 
alt pel que fa a la factura elèctrica del municipi. 
Atès que contractar l’energia sostenible i amb retorn social implica lluitar 
indirectament contra l’abús de les anomenades portes giratòries. 
ATÈS que contractar l’energia sostenible i amb retorn social implica exemplaritat i 
un model a seguir per als castellarencs. 
Atès que l’energia sostenible i amb retorn social, per concepció social i per 
disponibilitat de recursos, poden afrontar millor que ningú la llei 24/2015 
A l’Ajuntament Ple es proposa l’adopció dels següents 
ACORDS: 
PRIMER.- Crear una comissió de treball que permeti confeccionar plecs de 
condicions i requeriments que serveixin per contractar l’electricitat on el cost 
econòmic no sigui l’únic requisit a tenir en compte. Factors com el subministrament  
d’energia sostenible o els aspectes socials de la població i/o dels seus treballadors 
tindran una importància molt determinant en la selecció final. 

o La comissió estarà format per tècnics especialitzats de l’ajuntament i 
un regidor de cada grup municipal. 

o La comissió podrà recavar la participació ocasional d’experts exteriors 
així com recopilar informació, opinions, documentsi experiències per 
incorporar a les conclusions 

o Les conclusions s’hauran de formular en el termini de tres mesos. 
o Si l’opció adoptada pel grup de treball és la licitació el consistori 

podrà incloure en les bases de licitació elements que prioritzin les 
energies renovables, la lluita contra la pobresa energètica i les portes 
giratòries. 

o Si la licitació s’ha de plantejar en àmbits supramunicipalsles 
conclusions de la comissió es faran arribar a l’organisme que tingui la 
responsabilitat de confeccionar un nou conveni. 



SEGON.- En el cas que la comissió de treball informi favorablement que, amb les 
fórmules acordades pel grup, l’Ajuntament de Castellar contracti una energia 
sostenible i amb retorn social tindrà els efectes següents: 

o Evidenciar amb aquesta proposta concreta el compromís del 
consistori en la lluita pel Canvi Climàtic. 

o Transmetre a la societat castellarenca que és possible un model 
energètic renovable, eficient, social i equiparable en termes 
econòmics.  

o Impulsar,amb l’exemplaritat, que els castellarencs tenen la 
possibilitat i l’oportunitat que el seu consum elèctric provingui 
exclusivament d’ energies verdes. 

o Traslladar a la societat castellarenca el compromís del consistori en la 
lluita contra l’abús de les portes giratòries i l’oligopoli energètic 
existent. 

o Compromís de l’ajuntament a estudiar, conjuntament amb l’empresa 
adjudicatària, la possibilitat de disminuir o eliminar els efectes 
negatius que la pobresa energètica genera en les persones i famílies 
amb pocs recursos. 

TERCER.- Si les aportacions d’aquesta Comissió de Treball són jutjades com a 
útils i convenients es proposarà la seva continuïtat en altres àmbits i matèries del 
consistori avaluant concessions que tinguin sempre una activitat vinculada als 
aspectes de sostenibilitat i retorn social. 
 
INTERVENCIONS 
El regidor Sr. Josep M Calaf,  per ERC intervé per explicar la moció, dient que un 
dels paràmetres més determinants a l’hora de contractar energia per part del 
consistori és el cost econòmic. Certament aquesta és una dada important sobretot 
tenint en compte la limitació de recursos que, com a conseqüència de la crisis 
iniciada el 2008, tenen quasi tots els ajuntaments. Però precisament aquesta llarga 
i persistent crisis ha acabat penalitzant durament amplis col·lectius de la població 
provocant-ne l’exclusió social d’una part. Els efectes s’han concretat en 
l’anomenada pobresa energètica que impedeix a molts ciutadans fer front als 
pagaments dels rebuts provinents del seu consum energètic.  
Nosaltres entenem que, sense desestimar el cost econòmic de l’energia, cal aportar 
altres consideracions en la valoració dels contractes energètics. Un requeriment que 
cal introduir i valorar com a essencial és que l’origen de l’energia contractada sigui 
totalment provinent de fonts renovables. Aquesta és una condició indispensable si 
pretenem actuar amb eficàcia i amb rapidesa contra el canvi climàtic. El segon 
element essencial, retorn social o socialment responsable, que ha de figurar en els 
plecs de condicions per contractar energia és el compromís que l’empresa 
concessionària adquireix en fer front als casos de pobresa energètica. 
Hi ha empreses que comercialitzen energia elèctrica sense ànim de lucre, és a dir, 
no tenen com a finalitat essencial el rendiment econòmic de l’empresa i la 
distribució de beneficis entre els seus accionistes. La implicació social d’aquestes 
tipus d’empreses permet afrontar la lluita de la  pobresa energètica amb més 
possibilitats d’ajuda que les companyies tradicionals. 
Aquestes empreses han decidit ser un actor conscient i proactiu pel que fa a la 
problemàtica social de la pobresa energètica.  
Per una banda es consideren implicats en les directrius de la Llei 24/2015 de la 
Generalitat de Catalunya:  les comercialitzadores han de garantir el 
subministrament a les persones en situació de pobresa energètica; això vol dir 
que abans d’efectuar qualsevol tall de subministrament, contacten amb els Serveis 
Socials del municipi del client, per tal de verificar si ens troben davant un cas de 
pobresa energètica. 
Per una altra banda, disposen d’una tercera part del donatiu voluntari per 
destinar a les accions que desenvolupen per respondre a les situacions de pobresa 
energètica. 



Així, han aprovat  que, en el cas que la persona consumidora es trobi en aquesta 
condició no exigiran el cobrament de les factures durant el primer any. 
Acords amb ajuntaments en relació amb la pobresa energètica 
Amb la voluntat de ser actors enxarxats i construir engranatges per fer front als 
casos de pobresa energètica, més enllà d’actuar en consonància amb la legislació, 
aquestes empreses estan fent convenis de col·laboració amb els ajuntaments. 
Aquests acords es basen en la premissa d’establir un contacte directe entre serveis 
socials del municipi i elles per detectar les situacions de pobresa energètica i 
traslladar els contractes cap a l’empresa per garantir-ne el subministrament en tot 
moment. 
El municipi es fa càrrec dels deutes que puguin incórrer les persones cobertes pel 
conveni, i al mateix temps aquestes empreses faciliten la formació en aquesta 
matèria al personal tècnic de l’ajuntament, organitzacions i associacions locals, i 
també la realització d’optimitzacions dels contractes de llum que generin un estalvi 
que pugui derivar-se a la gestió de la pobresa energètica per part del consistori. 
A dia d’avui ja s’han signat convenis d’aquestes característiques amb l’Ajuntament 
de Martorelles i el d’Arbúcies. I ja hi hagut una primera formació a personal tècnic, 
Creu Roja i Caritas, a Arbúcies 
Així, actualment tenen dos canals d’acció. Per una banda el desplegament dels 
propòsits de la Llei 24/2015  i l’ús que es fa del donatiu voluntari. 
I una de les empreses manifesta que el donatiu, ara per ara, permet suportar els 
impagaments de les persones sòcies de l’empresa que malauradament pateixen 
aquesta situació de pobresa energètica i oferir formació tècnica als ajuntaments 
amb els qui signen els acords de col·laboració. 
Aquesta moció creiem que també va en la direcció del compliment de la Moció del 
Canvi Climàtic aprovada per unanimitat en el Ple del 26 de gener i presentada 
originàriament per Som de Castellar-PSC. 
Optar per una energia sostenible i socialment responsable també té la pretensió de 
lluitar clarament, encara que també humilment, contra les anomenades portes 
giratòries. Aquesta és una pràctica que adquireix cada cop més rellevància i que no 
ajuda gens a veure la política com una activitat que pot i ha d’ajudar a la població. 
Mes aviat al contrari 
Intervé per Som de Castellar-PSC, el regidor Sr. Aleix Canalis,  per dir que tenint 
en compte el redactat final de la moció presentada pel grup municipal d’ERC s’ha 
vist substancialment modificat fins i tot en el títol, gràcies en part a les nostres 
aportacions, el nostre vot serà favorable. 
Malgrat no entenem el capteniment del regidor ponent de la moció en farcir les 
exposicions de motius de reiteracions, barreges de conceptes que, no sempre estan 
ben definits i preguntes retòriques, entenen que no fan més que desfigurar i fer 
més confús el contingut de les mateixes, compartim l’esperit de les resolucions i 
creiem que poden ajudar a obrir una nova etapa en la confecció dels plecs de 
licitació en aquest Ajuntament. 
Per Decidim Castellar, el regidor Sr. Joan Moyà,  manifesta que des de Decidim 
estem contents per partida doble amb aquesta moció, per un cantó perquè obre la 
porta a sortir d’empreses monopolístiques, en aquest cas en el sector de l’energia, i 
sumar-se a propostes que siguin referents en el nostre territori a nivell de 
sostenibilitat i bones pràctiques. I per l’altre cantó estem molt satisfets amb els 
canvis que s’han afegit a la moció per tal de fer-la viable. I ens sembla 
especialment interessant que s’obri l’opció de crear un espai per treballar sobre 
quins criteris, relacionats amb la sostenibilitat i la justícia social, es poden posar 
sobre la taula. tot cercant possibilitats que suposin, a la llarga, un guany per a 
totes nosaltres i per la vila. 
Entenem que amb aquesta aportació que fèiem des de Decidim obrim també la 
porta a poder discutir a través d’aquest model les adjudicacions futures que s’hagin 
de fer des de l’Ajuntament, i per tant obrir la possibilitat de plantejar alternatives 
potents i valentes a sectors estratègics, seguint l’exemple que estan duent a terme 



altres municipis del Vallès, com Ripollet o Cerdanyola. Per tot això el nostre vot 
serà favorable. 
S’obre un torn de replica amb el Sr. Josep M Calaf,  d’ERC que intervé de nou per 
replicar en el sentit de manifestar que si  s’està d’acord amb els objectius és fàcil 
saber el com fer-ho. 
El Sr. Alcalde,  intervé per dir, al Sr. Calaf, en relació a la pobresa energètica, que 
les empreses subministradores per normativa han de crear un fons per atendre 
aquestes situacions d’emergència, que no es tracte de donacions voluntàries i que 
en tot cas és l’Administració qui ho ha de vetllar de que aquesta obligació es 
compleixi. 
El Sr. Josep M Calaf,  ERC, torna a intervenir per dir que en realitat les grans 
companyies s’han mostrat molt poc col·laboradores, i que en el cas de Som Energia 
això ha estat diferent. 
A continuació intervé la regidora Sra. Gloria Massagué,  Som de Castellar-PSC, 
per explicar que des de la regidoria s’ha contactat amb totes les companyies 
subministradores, i que “som energia” va respondre igual que la resta de 
companyies, en el sentit que la obligació d’assumir les factures impagades era de 
l’Administració. 
VOTACIÓ: FOU APROVADA PER UNANIMITAT 
 
11.- MOCIÓ D’ERC: NO PUC ESPERAR 
Importància i necessitat de la iniciativa No puc esperar!? 
Hi ha persones que en la seva condició de pacients tenen la necessitat contínua, 
sovint imprevisible, d’anar al lavabo. El fet que aquesta necessitat pugui aparèixer 
amb molta urgència provoca en les persones que la pateixen problemes d’angoixa i 
preocupació quan es troben fent qualsevol tipus d’activitat a la via pública. Per això, 
aquestes persones veuen minvada la seva qualitat de vida ja que els costa sortir de 
casa o fer vida social per por de no trobar un lavabo accessible en el moment 
necessari. 
Origen que ha provocat aquesta iniciativa arreu del món 
El cas d’una nena de 14 anys, anomenada AllyBaini afectada per la malaltia de 
Crohn,va iniciar aquest ampli moviment. La nena estava comprant amb la seva 
mare en una botiga quan va tenir una imprevisible i urgent necessitat d’anar de 
ventre. De fet aquest és el símptoma de la malaltia. Va demanar permís per anar al 
lavabo però li van denegar tot dient que el que hi havia era d’ús exclusiu pels 
empleats. L’Ally no va poder més i s’ho va fer a sobre provocant una situació de 
vergonya, ràbia i impotència. Aquest fet va provocar que ella i la seva mare 
lluitessin fins aconseguir, el 2005, un canvi de lleis a Illinoisi una conscienciació 
social del problema que ha permès que, actualment, la possibilitat d’accessibilitat a 
un lavabo sigui possible a països com EUA, Gran Bretanya, Austràlia, Nova Zelanda, 
Canadà, França i Bèlgica.  
 
Antecedents a Catalunya 
El projecte No puc esperar! és una iniciativa de l’Associació de Malalts de Crohn i 
Colitis Ulcerosa de Catalunya (ACCU Catalunya) i de la Unitat de Malaltia 
Inflamatòria Intestinal (MII) de l'Hospital Universitari Doctor Josep Trueta de 
Girona. I, a més a més, té el suport del Consell Consultiu de Pacients de Catalunya 
del Departament de Salut, de la Societat Catalana de Digestologia, i del Grupo 
Español de Trabajo en Enfermedad de Crohn y Colitis Ulcerosa  (GETECCU). 
El projecte és molt recent. Neix el desembre del 2013 i s’aplica per primer cop a 
Girona el gener del 2014. Ésun projecte pioner a tot l'Estat. A Catalunya ja s'està 
aplicant amb èxit a cinc ciutats: Girona, Sabadell, Calonge, Palamós i Terrassa. 
Que pretén el projecte? 
És un projecte bidireccional i, per tant, pretén actuar en dos sentits diferents: 

� Ajudar a millorar la qualitat de vida dels pacients, procurant-los un accés 
ràpid i gratuït als lavabos en els llocs on els necessitin. 



� Informar i conscienciar a la societat sobre les malalties inflamatòries 
intestinals (malaltia de Crohn i Colitis Ulcerosa) ide les necessitats dels 
pacients que les pateixen. 

 
Quina identificació acreditaran els beneficiaris? 
L’Associació de Malalts de Crhon i Colitis Ulcerosa de Catalunya (ACCU Catalunya) 
emetrà unes targetes, amb la inscripció NO PUC ESPERAR!, a aquells pacients que, 
a criteri mèdic, ho necessitin. Amb aquesta targeta els pacients podran sol·licitar un 
lavabo a aquells establiments, comerços o dependències municipals que prèviament 
s’hagin ofert per aquest servei. 
NO PUC ESPERAR! compta amb una web i una aplicació per a mòbils que informa 
als portadors de la targeta dels llocs propers a on es poden adreçar en cas de 
necessitat.També disposaran d’informació escrita de les botigues i establiments a 
on poder anar. 
Aquestes targetes seran gratuïtes i numerades però no nominatives. 
A qui va destinada la iniciativa? 
D’acord amb la resposta a la pregunta anterior“Que pretén el projecte?”aquí també 
hi ha dos destinataris essencials: 

1. Els pacients. Bàsicament a aquells amb malaltia inflamatòria intestinal 
(malaltia de Crohn i Colitis Ulcerosa), pacients ostomitzats per qualsevol 
circumstància, pacients colectomitzats parcialment o totalment i pacients 
intervinguts de càncer de recte. Aquests, però, són només els principals 
candidats. Qui determina, en darrera instancia els pacients destinataris són 
els qui designi el metge especialista. Pot passar que un pacient diagnosticat 
amb alguna malaltia descrita anteriorment no pugui ser un beneficiari si el 
metge considera que no està en una fase que ho requereixi. I, altrament, 
podria passar que un  pacient afectat per una altra malaltia en pugui 
resultar beneficiat a criteri mèdic. 

2. La societat. A través d’un treball de conscienciació és pretén que la societat 
s’impliqui en col·laborar en resoldre un problema de molta importància per 
col·lectius de pacients. En general es pretén arribar a tota la societat però 
especialment cal la col·laboració de. 

a. Equips mèdics. És sol·licitarà la col·laboració de l’equip mèdic de les 
Unitats MII (Malaltia Inflamatòria Intestinal) o Serveis de Digestiu de 
l’hospital que es designi a la zona  a implantar. 

b. Ajuntaments. Normalment els lavabos dels equipaments públics són 
gratuïts i accessibles però si l’Ajuntament és el primer en adherir-se 
al projecte donarà exemple a la ciutadania i als establimentsprivats i 
facilitarà el procés en l’àmbit municipal.Per altra banda el seu 
compromís i col·laboració es determinant per l’èxit del projecte a la 
Vila.  

c. Associacions de comerciants. Es vital que, per ampliar la xarxa de 
disponibilitats, els comerços, bars, restaurants, etc. s’adhereixin al 
projecte. 

d. Voluntaris. La possibilitat de disposar de voluntaris a Castellar es de 
molta utilitat ja que permet fer tasques de preparació, informació, 
tramitació i difusió. 

e. Patrocinadors. La campanya també ha d’advertir de la possibilitat de 
promoure la figura de promotors per tal d’aconseguir l’objectiu que 
les targetes siguis gratuïtes. 

Per tot l’exposat en el preàmbul presentem la 
MOCIÓ SOBRE LA INICIATIVA NO PUC ESPERAR! 
ATESA la importància de possibilitar que les persones amb malalties inflamatòries 
intestinals tinguin una millor qualitat de vida. 
ATÈS que la iniciativa no comporta costos ni per a l’Ajuntament ni pels castellarencs 
estiguin o no afectats per les malalties descrites. 



ATÈS que es tracta de malalties no contagioses i, per tant, no te conseqüències per 
als establiments que s’adhereixin a aquesta campanya 
ATESES les experiències positives que han tingut altres poblacions com Girona, 
Sabadell, Calonge, Palamós i Terrassa. 
ATÈS que el compromís de l’Ajuntament de Castellar pot ajudar significativament 
en la campanya NO PUC ESPERAR! i donarà, alhora, exemplaritat a comerços i 
establiments de Castellar. 
Es proposa al Ple de l’Ajuntament de Castellar del Vallès l’adopció dels següents 
ACORDS. 
PRIMER.- Manifestar l’adhesió de l’Ajuntament de Castellar a la iniciativa NO PUC 
ESPERAR!. 
SEGON.- Incorporar de manera visible la targeta NO PUC ESPERAR en tots els 
establiments i locals de l’Ajuntament. 
TERCER.- Compromís de l’Ajuntament en fer la feina d’intermediació per 
aconseguir que el major nombre d’establiments i comerços de Castellar s’adhereixin 
a la campanya. 
QUART.- Gestionar, informar i promoure que un grup de voluntaris es constitueixin 
com a grup estable de l’ACCU a Castellar i impulsin la campanya NO PUC ESPERAR! 
a la Vila. 
CINQUÈ.- Establir els contactes amb l’Hospital de referencia per tal d’obtenir la 
col·laboració i l’assessorament necessaris. 
SISÈ.- Informar a les empreses que tenen concessionats serveis de l’Ajuntament 
de la necessitat que participin d’aquesta campanya. 
SETÈ.- Notificar el present acord a la ACCU Catalunya, a l’Hospital Universitari 
Doctor Josep Trueta de Girona, al CAP de Castellar del Vallès i a l’Hospital Taulí. 
 
INTERVENCIONS 
El regidor Sr. Josep M Calaf,  per ERC fa lectura de la proposta 
VOTACIÓ: FOU APROVADA PER UNANIMITAT 
 
12.- MOCIÓ DE SOM DE CASTELLAR-PSC EN RELACIÓ AL PREACORD 
SUBSCRIT PELS CAPS D’ESTAT I EL GOVERN DE LA UE AMB TURQUIA 
Exposició de motius: 
Dimarts passat 8 de març, les i els caps d'Estat i de Govern de la Unió Europea van 
arribar a un principi d'acord per posar en marxa un programa per deportar a 
Turquia tots els migrants -incloses les persones demandants d'asil sirians i de 
qualsevol altra nacionalitat-, que arribin a la Unió Europea a través d'aquest país, a 
canvi que els Estats de la Unió ressituïn un nombre equivalent de persones 
refugiades sirianes assentades ja a Turquia, i d'altres mesures econòmiques i 
polítiques a favor de l'Estat turc. 
Considerem que, de confirmar aquest pacte, la Unió Europea no estaria respectant 
els convenis internacionals sobre dret internacional d'asil. I que estaríem assistint a 
més al procés de deconstrucció de la Unió Europea. Els i les socialistes catalans no 
reconeixem aquesta Europa, i creiem que no es pot fer un acord d'interessos amb 
Turquia utilitzant els drets de les persones refugiades i migrants com a moneda de 
canvi, perquè el considerem inadmissible. 
Des de Som de Castellar-PSC considerem que les i els caps d'Estat i de Govern de 
la Unió Europea, davant la crisi més greu que viu des de la Segona Guerra Mundial, 
han signat un preacord immoral i de dubtosa legalitat, que, de confirmar-se els 
termes als quals hem tingut accés a través de les informacions recollides pels 
mitjans de comunicació, contravé clarament el dret d'asil i múltiples convenis 
internacionals sobre drets humans. 
Des de Som de Castellar-PSC mostra la seva adhesió a les peticions 
d'organitzacions no governamentals, Alt Comissionat de l'ONU per a les persones 
refugiades, i activistes pro drets humans en la denúncia, rebuig i exigència de 
retirada del preacord de la Unió Europea i Turquia per a devolucions massives, així 
com l'exigència d'abordar amb urgència la crisi de les persones refugiades 



defensant els drets humans, creant passadissos humanitaris, acollint-los amb 
respecte i solidaritat, i possibilitant-los l'asil entre els membres de la Unió Europea. 
A l’Ajuntament Ple es proposa l’adopció dels següents 
ACORDS: 
PRIMER.-  El Ple de l'Ajuntament de Castellar del Vallès mostra el seu rebuig a 
l'acord assolit entre les i els caps d'Estat i de Govern de la Unió Europea amb 
Turquia que contempla la devolució a Turquia de tots els migrants -incloses les 
persones demandants d'asil sirians i de qualsevol altra nacionalitat-, que arribin a la 
Unió Europea. 
SEGON.- El Ple de l'Ajuntament de Castellar del Vallès exigeix a la Unió Europea i 
als Estats membres donar una resposta humanitària urgent davant la greu situació 
que viuen les persones refugiades, respectuosa amb el dret internacional d'asil i els 
drets humans. En aquest sentit, insta el Govern de la Unió Europea i als Estats 
membres a la retirada de qualsevol acord, pacte, conveni o proposta d'acció que no 
respecti el dret internacional d'asil o convenis internacionals sobre drets humans 
signats per la Unió Europea. 
TERCER.- El Ple de l'Ajuntament de Castellar del Vallès se suma al Manifest 
"Passatge Segur" subscrit per moltes organitzacions socials, sindicats i partits 
polítics de tota Europa i, en aquest sentit, insta la UE i els seus Estats membres a 
què ordenin la creació de passadissos humanitaris, i que possibilitin, des del 
respecte, l'asil d'aquestes persones entre els 28 Estats membres de la Unió 
Europea. 
 
INTERVENCIONS 
La regidora  Sra.  Pepa Martínez, Som de Castellar-PSC, intervé per dir que 
aquesta moció es presenta de forma conjunta per tots els grups politics de 
l’Ajuntament. A continuació explica la proposta dient que el passat 18 de març el 
Consell Europeu va prendre un acord que vulnera la legislació que protegeix les 
persones refugiades i posa en joc els drets humans. 
La solució que ha trobat Brussel·les per gestionar l’arribada de centenars de milers 
de persones que fugen de la guerra, de la misèria i d’altres tipus de persecucions és 
triple. Primer, evitar que trepitgin sòl europeu amb l’increment de les operacions de 
control de fronteres exteriors amb la participació militar de l’OTAN, segon, acordar 
l’expulsió a Turquia d’aquells que tot i així puguin arribar a les illes gregues jugant-
se la vida a la Mediterrània, i tercer, bloquejar la ruta dels Balcans cap al nord 
d’Europa que el 2015 van utilitzar 900.000 persones.    
Les mesures adoptades son un despropòsit, una mostra més del paper vergonyós 
que tenen els estats i les institucions europees des de l’inici d’aquesta crisi. Voler 
emmarcar les decisions preses sota el paraigua de l’acord bilateral de readmissió 
entre Grècia i Turquia o de la normativa europea sobre procediment d’asil – segons 
la qual un estat membre pot rebutjar estudiar una petició d’asil si considera que el 
país comunitari al qual es deriva el cas és un país segur – és un subterfugi legal 
que no només xoca frontalment amb l’obligat compliment de la Convenció de 
Ginebra sinó també amb l’article 19.1 de la Carta de Drets Fonamentals de la UE, 
segons el qual es prohibeixen explícitament les expulsions col·lectives. 
Avui, ens torna a tocar dir prou a nosaltres, als i a les ciutadanes de Casatellar del 
Vallès, que ens fa vergonya, que és "racisme institucional" per considerar-
lo “inhumà i il·legal”. 
Intervé el regidor Sr. Joan Moyà, Decidim Castellar, per dir que no centrarem el 
nostre discurs en alertar que aquest acord entre la Unió Europea i Turquia és d’una 
utilitat precària, que les persones que tenen el desig de viure no es pararan davant 
una frontera. Si posem murs, buscaran un altre cantó per aconseguir passar, i 
Europa no només estarà negant el dret d’auxili, sinó que estarà enviant a una mort 
segura a milers de persones. Però ni que el tractat servís d’alguna cosa seria 
justificable. Si realment es vol acabar amb el tràfic d’éssers humans i amb les 
morts a la Mediterrània, només cal voluntat política garantint vies segures i legals. 



Aquest acord de la vergonya, és la vulneració més flagrant del dret internacional 
que ha comès Europa des que existeix la convenció de Ginebra, i no ho diem 
nosaltres, ho diuen totes les associacions en defensa dels drets humans; quan una 
persona refugiada arriba a un estat signant de la Convenció de Ginebra té el dret 
de presentar la seva petició d'asil, i si se'l retorna aquest dret és vulnerat. Ja 
podem esborrar tots els primers articles dels tractats europeus i de les 
constitucions dels 28 estats: ens hem oblidat que Europa s'ha compromès a 
defensar la llibertat, la seguretat i la justícia per tothom. 
L’acord amb Turquia redueix les persones a mers números, els nega un tracte 
humà i rebutja el seu dret a cercar protecció, i aquest és el punt que ens sembla 
més rellevant. Europa es resigna a no assolir la promesa del que volia ser, allò que 
donava sentit a la seva existència. una prova més que Europa és morta, i que 
aquest projecte europeu no pot ser el nostre, un projecte que va decidir, ja des 
d’un inici, oblidar els seus valors fundacionals i els drets humans, i llançar-se a les 
mans dels mercats, i del que és pitjor, d’aquells qui mercadegen. Tot en nom de la 
seguretat i la pau. En aquest punt només una reflexió; tots i totes sabem que 
l’armamentista és una industria, segurament de les més potents del món. I si la 
guerra és un mercat, com pot haver-hi pau, en un món capitalista? A l’Europa del 
capital? 
Creiem, des de Decidim Castellar, que és importantíssim alçar la veu, i el puny si 
cal, davant aquest acord i davant de tanta vulneració de drets, i també, i gairebé 
més important, davant els discursos que sustenten aquests acords i tractats; 
perquè el discurs de la seguretat, de la guerra, de l’enfrontament entre religions, 
fomenta i alimenta de retruc un dels fantasmes més vells i cruents de la nostra 
història moderna. El feixisme espera, i comença a treure el nas. I no és una qüestió 
de caps rapats que rebenten manifestacions o assenyalen espais com l’Obrera a 
Sabadell fa uns dies, és el discurs que impregna, els milers, milions de persones 
arreu d’Europa, que voten partits xenòfobs i parafeixistes, també aquí. 
Tenim la responsabilitat col·lectiva de lluitar contra qualsevol insinuació per on es 
pugui escolar un rumor, una dada falsa o una mitja veritat. No en deixem passar ni 
una. El feixisme viu d’això, viu de la por, de les mentides o les mitges veritats, de 
la diferència. i és a les nostres mans, a les de cadascú de nosaltres, que això no 
passi. Si veieu o sentiu qualsevol frase culpant a l’islam, a la immigració, a les 
persones, relacionant els refugiats amb els atemptats, o amb algun dels mals que 
patim, no dubtem a explicar-nos. Contra el feixisme, ni un pas enrere. Ni un sol pas 
enrere. Ens hi juguem la vida i la dignitat de masses persones. 
Per acabar, ens sumem a aquesta moció perquè és essencial la voluntat i la 
capacitat de la ciutadania de plantar cara a la deshumanització i a la fallida ètica 
d’Europa, mobilitzant-nos per rebutjar aquest preacord i exigir als partits polítics, 
als governs i a les institucions europees la seva derogació i l’establiment de 
mesures urgents per respondre al repte humanitari d’acollir a qui busca refugi i 
seguretat, fugint de guerres, persecucions i misèria. 
Tots i totes tenim al cap les imatges del cos de l’Aylàn, el nen escopit pel mar a les 
platges on nosaltres estiuegem, les imatges del camp d’Idomeini amb persones 
vivint en condicions que no es veien des de la segona guerra mundial, la imatge de 
nens consolant als seus pares, gent que ho ha perdut tot. Les persones refugiades 
lluiten perquè estimen la vida. Estimen amb tanta força la vida que s’hi aferren, 
tossudament alçats. I nosaltres, Europa, deixem que aquestes persones, els seus 
fills i filles, morin ofegades, o sota les bombes i les bales que fabriquem i venem a 
qui les dispara. Lluitem per tal que la història no ens jutgi com a còmplices d’aquest 
genocidi. 
Per tot això votarem favorablement, i per tot això instem a no parar de treballar en 
aquest sentit, d’es d’aquí, i des de qualsevol petit racó que ens ho permeti. 
VOTACIÓ: FOU APROVADA PER UNANIMITAT 
 
13.- MOCIÓ DE SOM DE CASTELLAR-PSC, D’ADHESIÓ A LA DECLARACIÓ 
UNIVERSAL SOBRE ELS ARXIUS  



El Consell Internacional d’Arxius (ICA) va elaborar i aprovar la Declaració Universal 
sobre els Arxius l’any 2010 i la UNESCO (Organització de les Nacions Unides per a 
l’Educació la Ciència i la Cultura), en la seva 36a Conferència General celebrada a 
París el 10 de novembre de 2011, va adoptar una resolució en què feia seva 
aquesta declaració i encoratjava els estats membres a tenir en compte els seus 
principis i a aplicar estratègies i programes en el futur en el seu respectiu àmbit 
nacional. 
La Declaració Universal sobre els Arxius va ser aprovada amb la finalitat de 
reconèixer el paper clau dels arxius, tant en la transparència administrativa, la 
rendició de comptes democràtica i l’accés a la informació, així com en la 
preservació de la memòria social col·lectiva i en la investigació històrica. 
El Parlament de Catalunya va fer seva la Declaració Universal sobre els Arxius el 3 
de juny de 2013 i va encoratjar les administracions públiques catalanes a tenir en 
compte en llur actuació els principis que s’hi enuncien i a aplicar estratègies i 
programes per tal d’assolir els objectius que s’hi descriuen. Des de llavors, diferents 
administracions de tots els nivells, entitats, organismes, associacions i empreses 
s’han adherit a la Declaració. 
L’Ajuntament té com una de les prioritats del mandat actual impulsar les actuacions 
en el marc de la transparència i l’accés a la informació com un valor democràtic per 
a la institució i la ciutadania. Així mateix té la voluntat de posar en valor tot el 
material històric que contenen els diferents arxius del municipi. 
Així doncs, i com a mostra de la voluntat d’aquest l’Ajuntament per treballar per un 
servei d’arxiu i gestió de documents eficient i per aprofundir en l’impuls de la 
transparència i accés a la informació, proposem l’adpoció de forma institucional la 
Declaració Universal sobre els Arxius (DUA) com un dels pilars del foment de la 
transparència i el bon govern. 
Per tot això, proposem al Ple l’adopció dels següents 
ACORDS: 
PRIMER.- Adherir-se institucionalment a la Declaració Universal sobre els Arxius 
elaborada i aprovada pel Consell Internacional d’Arxius i reconeguda com a pròpia 
per la UNESCO, el text de la qual es transcriu a continuació: 
Declaració Universal sobre els Arxius.  
“Els arxius registren decisions, accions i memòria. Constitueixen un patrimoni únic i 
insubstituïble que es transmet de generació en generació. Els documents són 
gestionats des del seu origen amb la finalitat de preservar-ne el valor i el significat. 
Són fonts fiables d’informació que garanteixen la seguretat i la transparència de les 
actuacions administratives de les organitzacions. Els arxius juguen un paper 
essencial en el desenvolupament de la societat i contribueixen a la constitució i 
salvaguarda de la memòria individual i col·lectiva. L’accés lliure als arxius enriqueix 
el nostre coneixement de la societat, promou la democràcia, protegeix els drets de 
la ciutadania i millora la qualitat de vida. 
Per això, nosaltres reconeixem:  

- el caràcter únic dels arxius com a testimoni i reflex de l’evolució de les 
societats; 
- el caràcter essencial dels arxius per a garantir una gestió eficaç, 
responsable i transparent, per a protegir els drets de la ciutadania, per a 
l’establiment de la memòria individual i col·lectiva, per a la comprensió del 
passat, de la documentació del present i l’orientació d’actuacions futures; 
- la diversitat dels arxius permet deixar constància del conjunt d’activitats de 
la humanitat;  
- la multiplicitat de suports en els quals han estat creats els documents, ja 
sigui el paper, l’electrònic, l’audiovisual i d’altres de qualsevol naturalesa; 
- el paper dels arxivers els quals, com a professionals qualificats, amb 
formació inicial i continuada, serveixen a la societat en la mesura que 
garanteixen el procés de creació dels documents, els seleccionen i els 
conserven per al seu ús; 



- la responsabilitat de tots –ciutadans, administradors i càrrecs públics, 
propietaris i custodis d’arxius públics i privats, i arxivers i altres 
professionals del camp de la informació– en la gestió dels arxius;  

Per tant, hem decidit treballar conjuntament per tal que:  
- s’adoptin i es reforcin polítiques i lleis apropiades en matèria d’arxius; 
- la gestió dels arxius sigui valorada i exercida plenament en el si de tots els 
organismes, públics o privats, els quals generen i fan servir els documents 
en el transcurs de les seves activitats; 
- es dotin els arxius amb els recursos adequats que n’assegurin la correcta 
administració, amb previsió de contractació de professionals degudament 
formats; 
- els arxius siguin gestionats i preservats en les condicions que assegurin la 
seva autenticitat, la seva fiabilitat, la seva integritat i el seu ús; 
- els arxius siguin accessibles a tothom, però respectant les lleis pertinents i 
els drets de les persones, dels creadors, dels propietaris i dels usuaris; 
- els arxius siguin utilitzats per a promoure l’exercici responsable de la 
ciutadania.” 

 
SEGON.- Expressar el suport d’aquest Ajuntament als principis que s’enuncien en 
aquesta declaració i el seu compromís d’aplicar estratègies i programes per tal 
d’assolir els objectius que s’hi descriuen. 
TERCER.- Comunicar el present acord a tots els ajuntaments de la comarca, a 
l’Associació d’Arxivers de Catalunya i al Parlament de Catalunya. 
 
INTERVENCIONS 
El regidor Sr. Pepe González, Som de Castellar-PSC, explica la moció i diu que 
aquesta és una d’aquelles mocions importades, proposades en diversos àmbits 
politics, en el nostre cas pels responsables del arxiu municipal.   
El Consell Internacional d’Arxius (ICA) va elaborar i aprovar la Declaració Universal 
sobre els Arxius l’any 2010 i la UNESCO (Organització de les Nacions Unides per a 
l’Educació la Ciència i la Cultura), en la seva 36a Conferència General celebrada a 
París el 10 de novembre de 2011, va adoptar una resolució en què feia seva 
aquesta declaració i encoratjava els estats membres a tenir en compte els seus 
principis i a aplicar estratègies i programes en el futur en el seu respectiu àmbit 
nacional. 
La Declaració Universal sobre els Arxius va ser aprovada amb la finalitat de 
reconèixer el paper clau dels arxius, tant en la transparència administrativa, la 
rendició de comptes democràtica i l’accés a la informació, així com en la 
preservació de la memòria social col·lectiva i en la investigació històrica. 
 
L’Ajuntament té com una de les prioritats del mandat actual impulsar les actuacions 
en el marc de la transparència i l’accés a la informació com un valor democràtic per 
a la institució i la ciutadania. Així mateix té la voluntat de posar en valor tot el 
material històric que contenen els diferents arxius del municipi. 
Així doncs, i com a mostra de la voluntat d’aquest, l’Ajuntament per treballar per 
un servei d’arxiu i gestió de documents eficient i per aprofundir en l’impuls de la 
transparència i accés a la informació, proposem l’adopció de forma institucional la 
Declaració Universal sobre els Arxius (DUA) com un dels pilars del foment de la 
transparència i el bon govern. 
A continuació intervé per ERC la regidora Sra. Núria Raspall,  que diu que també 
votarem a favor d’aquesta moció perquè tal com diu la Declaració Universal sobre 
els arxius que s’hi transcriu, hi ha una sèrie de principis que subscrivim totalment, 
com són  els arxius són patrimoni únic i insubstituïble, són fonts fiables 
d informació, contribueixen a la constitució i salvaguarda de la memòria individual i 
col·lectiva i que per exemple que l’accés lliure als arxius enriqueix el nostre 
coneixement de la societat. 



Ara bé, ens agradaria que aquesta moció no quedés en un conjunt de bones 
intencions, sinó que, a la vista de la situació dels dos arxius que tenim a Castellar, 
es treballi per tal de donar compliment a les demandes que defineix aquesta 
declaració, com per exemple,  que s’adoptin i reforcin polítiques i lleis aplicables en 
matèries d’arxius  o bé que  la gestió dels arxius sigui valorada i exercida 
plenament en el sí de tots els organismes. 
VOTACIÓ: FOU APROVADA PER UNANIMITAT 
 
14.- MOCIÓ DE DECIDIM CASTELLAR PER A L’APLICACIÓ DE MESURES 
CONCRETES QUE REACTIVIN L’ECONOMIA SOCIAL I SOLIDARIA. 
L’Ajuntament de Castellar del Vallès per Acord de Ple  del 24 de novembre de 2015 
va aprovar per unanimitat l’adhesió a la Xarxa de Municipis per l’Economia Social i 
Solidària. L’Economia Social i Solidària explora en l’àmbit local  un nou model de 
desenvolupament territorial que mobilitzi millor els propis recursos i prioritzi les 
dimensions socials, ambientals i humanes de l’economia a fi de resoldre més 
eficaçment les necessitats de la ciutadania. Incorpora nous subjectes i dinàmiques 
de transformació econòmica, social i territorial i considera l’empresa cooperativa 
com un espai transformador amb avantatges tant qualitatius com a quantitatius 
que recupera la dimensió humana de l’economia. 
ATÈS que l’acord del ple posiciona l’economia social i solidària com el motor primer 
de desenvolupament local i d’arrelament, i garanteix de forma estable recursos 
suficients al sector. 
ATÈS que l’atur és un problema important al municipi, afectant el 13,40% amb 
1.467 desocupats a data de febrer,  especialment el grup de dones (16,5% enfront 
l’11,1% dels homes), i el de majors de 45 anys (18,46%).  
ATÈS que l’acord disposa construir sistemes locals a partir d’activitats solidàries i 
sostenibles i que l’empresa cooperativa és una oportunitat d'espai transformador. 
ATÈS que l’acord disposa potenciar les relacions amb les entitats de l’economia 
social i solidària mitjançant convenis, sistematitzant clàusules socials i 
mediambientals en la contractació pública. 
ATÈS que l’acord disposa destinar plans d’ocupació a desenvolupar tasques de 
l’economia social i solidària. 
ATÈS que l’acord estableix formació contínua en aquest àmbit pels i les tècniques 
de promoció econòmica. 
Per tots aquests motius, el Grup Municipal Decidim per Castellar proposa a 
l’Ajuntament de Castellar del Vallès l'adopció dels següents 
ACORDS: 
PRIMER.- Incorporar el servei d’ocupació del nostre municipi criteris i mesures 
d'Economia Social i Solidària,  per tal de crear i fomentar llocs de treball 
transformadors i innovadors per a les persones aturades de Castellar: 
cooperativisme, projectes d’economia col·laborativa, emprenedoria social, espais de 
co-treball, tallers generadors d’idees de negoci, mercat de segona mà, etc. 
SEGON.-  Garantir que les tasques de prospecció es realitzin dins de les funcions la  
Regidoria  d’Educació,  Formació  i Ocupació  i de   Dinamització  Econòmica. 
TERCER.- Crear un mapping de l’economia social i solidària del municipi, analitzar 
les dades i fomentar la creació de cooperatives,  per tal de donar sortida a l’existent 
oferta i demanda  del nostre municipi que permeti aflorar l’economia submergida en 
aquest sector, cercant recursos econòmics  a través  d’altres entitats 
supramunicipals 
QUART.- Donar suport logístic i promocional a iniciatives com el mercat de segona 
mà, l’artesanat i el producte local de Castellar del Vallès,  cercant recursos 
econòmics  a través  d’altres entitats supramunicipals. 
CINQUÈ.- Formació dels tècnics i regidors/es en economia social i solidària, 
gaudint dels recursos formatius que ofereixen les diverses entitats supramunicipals. 
SISÈ.- Continuar cercant recursos per obtenir altres línees formatives a les ja 
existents. 



SETÈ.- Cercar terrenys municipals habilitant-los per horta comunitària en règim 
de cooperativa. 
 
INTERVENCIONS 
El regidor Sr. Jordi Uyà, Decidim Castellar, intervé per dir que la moció ha estat 
consensuada entre tots els grups i que es presenta conjuntament, i passa a llegir la 
moció. 
Per Som de Castellar-PSC, intervé la regidora Sra. M. Antònia Puig, per dir, tot 
fent menció a les dades del mes de febrer, que hem baixat l’atur en un 12’8. 
Fa temps que ens trobem en una situació de crisis que ens obliga a mirar les coses 
des d’una perspectiva diferent i ens ha fet adonar que les polítiques de promoció 
econòmica i d’ocupació aplicades fins ara  es mostren insuficients, per tant hem 
d’obrir la mirada  i hem de buscar noves vies i incorporar criteris d’economia social i 
solidaria en el nostre municipi i considerem que ens imprescindible. 
Conèixer les empreses i les seves necessitats i mantenir una bona relació amb elles 
és fonamental per ajudar a cobrir llocs de treball tant necessaris. Analitzar i 
estudiar la realitat que ens envolta pel que fa a l’economia social per valorar les 
necessitats reals, buscar sortides noves, promoure actuacions encaminades a la 
presa de consciència de les oportunitats que pot oferir aquest tipus d’economia 
sens fa absolutament necessari. La formació de tècnics i regidors  en aquesta 
mirada diferent és bàsica per poder introduir canvis . Ampliar les línies formatives 
per les persones aturades de la Vila pot ser un punt important, no seran canvis 
ràpids però si que creiem que és una línia oberta que ajudarà a millorar la situació 
laboral de les persones de la nostra Vila. Per tant, després d’haver treballat 
conjuntament la moció i introduir alguns canvis tenim clar que és el camí ja iniciat i 
que hem de continuar desenvolupant. 
Per ERC el regidor Sr. Ferran Rebollo, diu que la crisi financera en la que vivim ha 
suposat una reestructuració social, avaluat  el valor del treball i els drets de la 
ciutadania, revertir aquest procés demana fomentar nous sistemes o be revaluar 
alternatives que ja existeixen.  
L’extrema precarietat que suposa ser autònom dependent formula la decisió de 
l’agrupament i de l’associacionisme, genera doncs cooperatives de treball en forma 
de fer-ho més coherent amb els seus valors, i també l’economia social, 
cooperatives, i societat anònimes laborals, segueix sent una via per recuperar 
empreses o donar-los continuïtat. 
L’economia social és una eina per la recuperació social i economia, el consell 
europeu de ministres d’ocupació va aprovar el 7 de desembre passat un important 
document que reconeix aquest fet. Per això és necessari que rebi suport social i de 
les administracions, cal doncs aprofitar el potencial de creixement de l’economia 
social, de manera que beneficiï les persones que hi participen directament i al 
conjunt de la societat. Per aquests motius, el nostre vot serà favorable. 
VOTACIÓ: FOU APROVADA PER UNANIMITAT 
 
 
15.- ASSUMPTES SOBREVINGUTS 
No n’hi ha  
 
 
16.- PRECS I PREGUNTES 
Prec que formula ERC, en relació a la fira de Sant Josep, demanant que a la vista  
del canvi d’ubicació de la fira, en la seva darrera edició, que es va celebrar a l’Espai 
Tolrà, es demana es concentrin les activitats a la plaça Major. 
Respon el Sr. Alcalde,  dient que així es farà en properes ocasions, i que el motiu 
del canvi va ser donat per la confluència de condicions especials, que varen forçar a 
prendre aquesta decisió. 



Prec que formula CDC, en relació a l’acord de Ple adoptat sobre la conferència del 
canvi climàtic celebrada fa poc a Paris, en que es va acordar fer una comissió de 
seguiment, fent el prec de fixar una agenda per tirar endavant aquesta Comissió. 
 
El Sr. Alcalde,  intervé, per dir que les dues persones més important d’aquest 
plenari que son, el Secretari, i l’Interventor, els dos accidentals, ens deixen, així 
doncs en nom de tota la Corporació els hi donem les gracies per la seva 
col·laboració i el seu temps. 
 
I no havent-hi cap cas més assumptes a tractar, essent tres quarts de deu del 
vespre, s’aixeca la sessió de la qual s’estén la present Acta que signa com a 
fedatari d’aquests acords el Secretari Acctal amb el vist-i-plau del  Sr. Alcalde. 
 
 


